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Uns 70 ajuntaments estan exempts de dotar-se d’un secretari i la Diputació sufraga el SAT.
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h.c.
❘ lleiDa ❘ El col·legi de Secreta-
ris, Interventors i Tresorers de 
Lleida ha enviat una nova carta 
a quaranta ajuntaments adver-
tint de la mala cobertura de les 
places d’aquests funcionaris, el 
paper dels quals és essencial 
per donar suport legal a la ma-
joria dels actes del consistori. 
Al març, el col·legi ja va enviar 
un avís a aquestes corporacions 
i els va advertir del risc de no 
cobrir les places correctament. 
Es donen casos, per exemple, de 
secretaris municipals que han 
estat nomenats per l’ajuntament 
sense cap procés de selecció, o 
de professionals nomenats per la 
Generalitat accidentalment per 
un mes que al cap de diversos 
mesos segueixen en la mateixa 
situació sense canvis en la seua 
designació.

El nou avís del col·legi de 
Secretaris coincideix amb el 
procés de constitució dels nous 
ajuntaments (dissabte vinent), 
la qual cosa porta l’entitat a ad-
vertir que una mala cobertura 
d’aquests llocs pot viciar proce-
diments com l’elecció dels alcal-
des i dels consellers comarcals i 
diputats provincials; la tramita-
ció de subvencions o plans ur-
banístics. Segons fonts d’aquest 
organisme, no és estrany trobar 
a Lleida nomenaments de se-
cretaris i interventors que no 
s’ajusten al procediment esta-
blert, per la qual cosa van ad-
vertir dels riscos que implica. Al 
març ja va avisar sobre la mala 
cobertura, en aquests ajunta-
ments, d’una plaça d’interven-

Adverteixen 40 ajuntaments de Lleida sobre 
la mala cobertura de les places de secretari
El col·legi de Secretaris avisa que pot invalidar el nomenament d’alcaldes || La Sindicatura fiscalitza 
l’assignació d’aquestes places en municipis de menys de 1.000 habitants

administració local

ció; quatre tresoreries; quatre 
secretaries exemptes; nou se-
cretaries de municipis agrupats 
i vint -i-quatre secretaries.

En paral·lel, la Sindicatura de 
Comptes ha enviat un requeri-

ment als ajuntaments de mu-
nicipis de menys de 1.000 ha-
bitants a Catalunya demanant 
informació sobre la cobertura 
de les places de secretaria-in-
tervenció en tots aquests con-
sistoris. L’objectiu és elaborar 
un informe de fiscalització so-
bre la situació de la cobertu-
ra d’aquestes places, que s’ha 
mostrat deficitària i amb molta 
interinitat. La Sindicatura ha 
enviat un qüestionari web amb 
preguntes relacionades amb la 
situació i la cobertura de les pla-

ces de secretari-interventor als 
ajuntaments catalans. 

En aquest sentit, el col·legi de 
Secretaris va avisar recentment 
sobre la fuga de professionals a 
altres instàncies de l’adminis-
tració a causa de la complexi-
tat de desenvolupar les seues 
funcions en un ajuntament.  
Entre finals del mes de gener 
i principis d’abril van sortir a 
concurs unes trenta places de 
secretari o interventor de nova 
creació o per la marxa dels seus 
titulars.

fUgA De profeSSionAlS
el sector ja ha advertit de la 
fuga de professionals 
d’ajuntaments a altres 
instàncies menys complexes

La Seu d’Urgell i Corbins 
obren piscines divendres

equipaments instal·lacions

❘ la seu ❘ L’ajuntament de la Seu 
estrenarà la temporada de les 
piscines divendres, una setma-
na abans del que és habitual. 
Ho farà amb una jornada de 
portes obertes, de manera que 
l’entrada serà gratuïta durant  
tot el dia. L’horari serà el ma-
teix d’altres anys, de les 10 a 
les 20 hores. Per la seua part, 
les piscines municipals de Cor-
bins també obriran les portes 
divendres. Durant els mesos de 
tancament, el consistori ha dut a 

terme diverses millors integrals 
a l’equipament. Una de les més 
significatives és la millora del 
sistema de filtratge de l’aigua. A 
més, s’han fet treballs de mante-
niment a les bombes de l’aigua, 
s’ha renovat el mobiliari i s’ha 
pintat el recinte. També una 
desena de piscines més, de les 
Garrigues i el Segrià, comencen 
la temporada el cap de setma-
na. És el cas de les d’Arbeca, la 
Granadella, Alcanó o Almatret, 
entre d’altres.

Trobada per demanar que es faciliti 
l’accés a la universitat a joves rurals

ensenyament participació

❘ lleiDa ❘ El conseller d’Investiga-
ció i Universitats, Joaquim Na-
dal, va participar ahir en una 
reunió amb el grup de treball 
de l’Associació Eines de Repo-
blament, que reuneix 524 mu-
nicipis de menys de 2.000 ha-
bitants de Catalunya. Nadal va 
recollir les seues reclamacions, 
com la que demana que des del 
Govern es doni suport al nou 
Estatut del Municipi Rural que 
ha presentat l’associació i que 
el conseller va qualificar de ne-

cessari. Altres de les demandes 
de l’entitat van ser facilitar l’ac-
cés dels joves del món rural a 
les universitats, la universitat 
a distància, a la matriculació 
online, la incorporació de men-
cions de ruralitat (especialit-
zació) en alguns estudis com 
Dret, Medicina i Magisteri o 
que la ruralitat hagi de ser una 
assignatura dins del món uni-
versitari, entre d’altres. 

Per la seua part, el conseller 
va recordar el treball que s’està 

duent a terme des de la conse-
lleria per oferir les mateixes 
oportunitats als municipis més 
petits.

‘Pràcticum Odisseu’
El conseller Nadal va fer 

menció durant la trobada al 
programa Pràcticum Odisseu, 
un programa de les conselleries 
d’Investigació i Universitats, 
Drets Socials i Acció Climàtica 
que compta amb un pressupost 
de gairebé 112.000 euros.

Impugnat el 
nomenament  
d’un SAT al Sobirà

Més pressupost i 
borsa amb uns 
cent candidats

n El col·legi de Secretaris 
ha impugnat el concurs i 
l’adjudicació d’una plaça 
de secretari del Servei 
d’Atenció Tècnica que 
va dur a terme el con-
sell comarcal del Pallars  
Sobirà. L’adjudicació de-
finitiva d’aquestes places 
depèn del Govern central, 
per la qual cosa el consell 
no té competències. Es 
dona la circumstància 
que s’hauria adjudicat 
a l’exdiputada Carmina 
Castellví.

n El dèficit de secreta-
ris municipals s’intenta 
combatre des de diversos 
flancs, un d’ells, el del 
SAT (Servei d’Assistèn-
cia Tècnica), que sufraga 
la Diputació per compte 
dels consells i que comp-
ta amb una major partida 
per incrementar la plan-
tilla en un 50%, fins als 
54. A més, la Generalitat 
va crear a finals de l’any 
passat una borsa de tre-
ball a Catalunya amb més 
de 100 candidats.
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municipis seguretat
a. sant ramon

Imatge de l’encreuament de la carretera L-324 a Sant ramon.

Sant Ramon millora els senyals  
de l’encreuament de l’L-324
❘ sant ramon ❘ Sant Ramon ha 
millorat la senyalització de 
l’encreuament de l’L-324, la 
carretera de Tarroja de Segar-
ra. L’objectiu d’aquest canvi és 
millorar la viabilitat, la visibi-
litat i el funcionament d’aques-
ta carretera. S’ha avançat el 

senyal de stop perquè els con-
ductors puguin tenir una millor 
visió dels vehicles que baixen 
pel carrer de la Ravaleta. Tam-
bé s’ha incorporat un cediu el 
pas per als vehicles que es di-
rigeixen a l’antiga carretera de 
Cervera.

Acord per 
enfortir les 
associacions de 
defensa forestal

medi ambient

❘ lleiDa ❘ La conselleria d’Ac-
ció Climàtica i el Secreta-
riat de les Federacions i 
Agrupacions de Defensa 
Forestal de Catalunya van 
firmar ahir un programa de 
treball conjunt per enfortir 
les ADF. Concretament, les 
tasques que s’enforteixen 
estan relacionades amb la 
prevenció de focs forestals 
fora de temporada d’incen-
dis, de vigilància durant els 
períodes de regs i treballs 
primerencs d’intervenció 
i extinció. La Generalitat 
va paralitzar la setmana 
passada la reforma del pla 
especial per a incendis fo-
restals (Infocat) després de 
les crítiques per part de les 
ADF i dels Agents Rurals al 
considerar que els relegava 
a un segon pla.

e. farneLL
❘ sort ❘ El departament de Sa-
lut ha arribat a un acord amb 
Aran Salut perquè el consultori 
mèdic d’Esterri d’Àneu pugui 
tenir dos dies al mes un pedi-
atre durant els mesos de juliol 
i d’agost. A partir del mes de 
setembre, el departament està 
buscant un especialista que co-
breixi definitivament una plaça 
vacant del CAP de Sort, des-
prés que un dels professionals 
que ocupava una plaça hagi 
agafat una excedència laboral 
de dos anys. A partir del pro-
per juliol un pediatre d’Aran 
substituirà el que fins ara es 
desplaçava de Sort a Esterri 
dos vegades al mes per poder 
oferir l’atenció especialitzada 
als nens i nenes de les Valls 
d’Àneu: Alt Àneu, Esterri, la 
Guingueta i Espot.

Famílies de les Vall d’Àneu 
havien previst mobilitzacions 
per exigir a Salut els dos dies 
de pediatre al mes al consulto-
ri d’Esterri després de conèi-
xer que un dels dos sanitaris 
havia agafat una excedència 
i que s’havia previst centralit-
zar al CAP de Sort el servei 
pediàtric. 

Quant a les urgències pe-
diàtriques del Sobirà, aques-
tes s’atenen al CAP de Sort en 
l’horari que està oberta la con-
sulta. A partir d’aquest horari, 
els pacients es poden dirigir al 
servei d’Urgències de l’Hospi-

tal del Pallars a Tremp i a l’Es-
pitau d’Aran a Vielha.

Fonts del departament de 
Salut van apuntar ahir que 
l’acord amb Aran Salut per-
metrà mantenir els dos dies 
de consulta pediàtrica al mes 
com fins ara durant tot l’estiu. 
El delegat de Salut al Pirineu, 
Miquel Abrantes, ja va avançar 

que s’està buscant un pediatre 
per al Pallars Sobirà a partir 
del mes de setembre. Els dos 
pediatres que donen servei al 
Sobirà pertanyen a la coope-
rativa Pediatria dels Pirineus, 
que atén també els Pallars, Alt 
Urgell i Ribagorça.

La falta de metges i d’es-
pecialistes a les zones rurals 
i especialment al Pirineu és 
una realitat. Aquesta situa-
ció ha portat el departament 
de Salut a preparar un pla de 
captació de professionals per a 
les zones rurals amb diversos 
incentius i espera que en els 
propers mesos es puguin veure 
els resultats.

Salut cobreix la vacant  
de pediatria al Sobirà
Acord amb Aran Salut per recuperar la consulta 2 dies al mes a 
l’estiu || Després de les amenaces de mobilització de les famílies

salut pediatria

UrgèncIeS
les urgències pediàtriques 
del sobirà s’atenen al CaP 
de sort, a l’Hospital de 
tremp o Vielha

Imatge d’arxiu del caP de Sort.

redaccIó
❘ VerDú ❘ La plataforma Page-
sos o Conills va denunciar 
ahir els danys que han pro-
vocat els conills en vinyes 
de Verdú, a l’Urgell. Des de 
l’entitat van assegurar que 
aquests animals han ocasio-
nat desperfectes en mig cen-
tenar d’arbres del municipi. 
Així mateix, van destacar 
que en uns casos s’han men-
jat les fulles de les vinyes, 
mentre que en d’altres han 
devorat els troncs, la qual 
cosa implica més danys a les 
finques. Aquestes destrosses 
se sumen a les que els conills 
causen al cereal i en altres 
cultius de les comarques del 
pla.

La sobrepoblació d’aques-
ta espècie ha portat la con-
selleria d’Acció Climàtica a 
declarar a finals del mes de 
març passat l’emergència ci-
negètica en 91 àrees de caça 
de 75 municipis de Lleida. 
La declaració estableix com 
a objectiu abatre 301.640 
conil ls des del setembre 
del 2022 fins al setembre 
d’aquest any. La Generalitat 
ha ampliat a tot l’any el perí-
ode hàbil per caçar conills 

al pla. La conselleria també 
va aplicar biocida a 360 caus 
situats al talús de la carretera 
del Baix Segre entre Soses i 
Massalcoreig. A més a més, 
la Federació de Caça va co-
mençar a repartir la setmana 
passada més de mig milió de 
cartutxos subvencionats per 
la Generalitat per combatre 
la plaga de conills als vedats 
afectats per l’emergència (ve-
geu SEGRE de dijous).

■ Unió de Pagesos (UP) 
demana abatre més sen-
glars, que després dels 
conills són l’espècie que 
provoca més danys. Jau-
me Pedrós, responsable de 
regadius del sindicat, va 
explicar ahir que aquests 
animals també són la cau-
sa de “molts accidents”. 
A Girona, UP va alertar 
que la població de sen-
glars continua sent alta 
malgrat l’emergència cine-
gètica que es va decretar.

Unió de Pagesos 
demana abatre 
més senglars

fauna agricultura

Imatge dels danys que han provocat els conills.

Pagesos o Conills

Pagesos denuncien 
danys de conills en 
vinyes de l’Urgell

17033

cfarre
Resaltado



33Segre 
Dimarts, 13 de juny del 2023

guia
www.segre.com/guia

Turisme. Catalunya serà Regió Mundial de la 
Gastronomia a partir del 2025
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Consorci. El Museu de Lleida comptarà 
aquest any amb un pressupost de 2,16 milions.
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GEnERaLitat

Viatge als orígens al Pallars
Xilens descendents de quatre famílies del Jussà visiten Suterranya per conèixer les seues arrels || 
Una crisi agrícola a començaments del s. XX va obligar milers de lleidatans a emigrar a Amèrica

història memòria

el que va ser ministre xilè entre el 1970 i el 1973, José Tohà (al centre), i a l’esquerra Salvador Allende.

DiaRi La tERCERa

joRDi PERó

Descendents de les famílies Tohà, Torm, Camps i Bonet, originaris del Jussà, van viatjar a començaments de juny a Suterranya per descobrir els seus orígens.

m. CABello
❘ sutERRanya ❘ La dura crisi agríco-
la que va perjudicar els Pallars 
a començaments del segle XX, 
a causa de la destrucció de les 
vinyes per la fil·loxera, inunda-
cions i unes condicions climàti-
ques adverses, va obligar milers 
de veïns a emigrar a l’Argentina 
i Xile. Una d’aquestes històries 
migratòries és la de la família 
Tohà de Suterranya, que va obrir 
una fàbrica de begudes a la ciu-
tat xilena de Chillán i els des-
cendents de la qual van acabar 
convertint-se en protagonistes 
de la història política d’aquell 
país. José Tohà, fill de Josep 
Tohà Soldevila, va ser ministre 
d’Interior i Defensa durant la 
presidència de Salvador Allende 
abans de ser assassinat el 1974, 
a començaments de la dictadu-
ra d’Augusto Pinochet. La filla 
d’aquest, Carolina Tohà, ha estat 
alcaldessa de Santiago de Xile 
i actualment ostenta el càrrec 
de ministra de l’Interior i Segu-
retat Pública sota el govern de 
Gabriel Boric.

Per descobrir els seus orígens, 

prop de quaranta descendents 
de les famílies Tohà, Torm, 
Camps i Bonet van viatjar a 
començaments d’aquest mes a 
Suterranya. De la mà de l’his-
toriador Sisco Farràs, van re-
córrer aquest nucli de Tremp i 
van visitar la casa Cirera, que 
pertanyia als Tohà i conserva 
molts records de l’època. A més 

de participar en un dinar de ger-
manor que va reunir un centenar 
de persones, també van poder 
conèixer el context històric i les 
causes del procés migratori mas-
siu que es va produir el 1900. “A 
començaments de segle, el Jussà 
i Sobirà van perdre un terç de 
la població. Molts es van diri-
gir a Barcelona, però també a 

l’Argentina i Xile”, va explicar 
a aquest diari Farràs, que fa dos 
mesos va viatjar a aquest país 
per entrevistar el germà de José, 
Jaime Tohà, que també va ser 
ministre d’Agricultura d’Allen-
de, ministre d’Energia i Econo-
mia durant el govern de Patricio 
Aylwin (1990- 1994) i d’Obres 
Públiques durant el mandat 

d’Eduardo Frei (1994-2000). 
“Jaime té 84 anys i, al costat de 
la seua germana, són els únics 
descendents directes que con-
tinuen vius d’aquella primera 
generació de migrants. Sobre la 
seua vinculació política, va dir 
que els pares els havien inculcat 
importants valors de justícia so-
cial i d’ajuda als altres”.

Benecé prepara 
un documental 
sobre els Tohà
n Benecé, la productora 
de llargmetratges docu-
mentals com El sueño de 
Sigena, Maragall i la Llu-
na o El caso Pinochet, es-
tà preparant un film sobre 
la família Tohà i la seua 
empremta política a Xi-
le. Un dels seus equips es 
va traslladar a comença-
ments de mes a Suterra-
nya per filmar aquest en-
contre i incloure’l al seu 
pròxim treball.
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